
7
دنیا به ما می خندد 

تحلیل زاکانی

طلب ایران از عراق 

انتقال بیرانوند 

هنگامه قاضیانی 

مذاکرات محرمانه ایران و آمریکا 

لایحه تشکیل وزارت بازرگانی 

اگر اختلاس نباشد

اخبار ویژه ...

اشرف بروجردی فعال سیاســی اصلاح طلب در مورد ارزیابی خود از 
طرح حجاب و عفاف گفت: در اعمال بایدها و نبایدهای یک امر اجتماعی، 
قبل از هرچیز لازمه اش این اســت که ما تأثیرش را بررســی کنیم که چقدر 
می تواند این موضوع منشأ اثر باشد. متاسفانه فکر می کنم دولتمردان ما از این 
فهم چندان برخوردار نیســتند. آنهایی که معتقدند ۴۰ درصد جامعه محجبه 
و پایبند به موازین دینی هســتند، حرف غلطــی نمی زنند. اما آن ۶۰ درصد، 
احســاس می کنند حرف شان شنیده نشده، خواسته هایشان برآورده نمی شود 
و توجهی به تلاش هایشان صورت نمی گیرد. وقتی شرایط در این شکل قرار 
بگیرد، طبیعتا این کنش و واکنش می تواند زمینه  یک حرکت تخاصمی را به 
وجود آورده و منجر به تقابل شــود. بروجردی تصریح کرد: این موارد قانون 
نمی خواهد، زیرا دنیا به ما می خندد که ما برای یک امر بدیهی انتخابی قانون 

وضع می کنیم که آن قانون بتواند خواسته مان را برآورده کند. 

علیرضا زاکانی شــهردار تهران گفت: امروز شــرایطی را پشــت ســر 
می گذاریم که در ســال ۹۹ اجاره نشینی در کشور از ۱۲ درصد گذشته به ۳۸ 
درصد رســید و این رقم در تهران ۴۸ درصد بود که پس از آن نیز کرج با ۴۱ 
درصد قرار گرفته است. قیمت اجاره نشینی نیز به صورت سرسام آور بالا رفته 
و امروز با حداقل دســتمزد اجاره یک مسکن مناسب تبدیل به آرزو و خرید 
آن به فراتر از آرزو تبدیل شــده است. شهردار تهران تاکید کرد: در ادوار پس 
از جنگ اگر بررسی انجام دهیم در دوره سازندگی با تورم سالانه ۲۲ درصد 
قیمت مســکن ۳.۹ برابر شــده و یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد مسکونی به 
بازار عرضه شده است. البته از سال ۶۸ تا ۶۹ آماری وجود نداشته و این آمار 
مربوط به سال ۷۰ تا ۷۴ است. در دوره اصلاحات نیز تورم سالانه ۱۹ درصد 
قیمت مســکن ۳.۷ برابر رشــد پیدا کرد و دو میلیون و ۱۰۰ واحد مسکونی 
عرضه شد و ۳۱۶ درصد رشد قیمت در این دوره را شاهد بودیم. وی افزود: 
در دولت آقای احمدی نژاد دو میلیون و ۳۰۰ هزار واحد مسکونی عرضه شد 
و قیمت ۴.۷ برابر شد. این در حالی بود که تورم سالانه نیز ۲۵ درصد بود و در 
دولت تدبیر و امید هم با تورم سالانه ۳۳ درصد قیمت مسکن ۸.۷ برابر شده 
و بدترین وضعیت در ادوار دولت ها را شاهد بودیم به شکلی که ۶۹۰ درصد 
رشــد قیمت داشته ایم. در انتهای این دوره قیمت مسکن به متری ۳۰ میلیون 
تومان رسید. در دولت اخیر نیز ۷۰ درصد رشد قیمت داریم که علت آن ادامه 

مسیر گذشته و استمرار رکود در این حوزه است.

یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق، از آزادسازی 
بخشــی از طلب ایران در عراق خبر داد و اظهار کرد: مقداری از منابع بلوکه 
شــده ایران در عراق برای نیاز های حجاج تخصیص یافته اســت و بخشی از 
پول ها نیز برای تامین کالا های اساســی پرداخت شد. وی ادامه داد: شنیده ها 
حاکی بر این است که مبلغ پرداختی حدود سه میلیارد دلار است. رئیس اتاق 
بازرگانی مشترک ایران و عراق با اشاره به مجوز پرداخت بخشی از طلب های 
ایران توســط عراق، تاکید کرد: این اتفاق به طور قطع تاثیر مثبتی بر بازار ها 
خواهد داشت چرا که هم نیاز های بانک مرکزی مرتفع و هم کالا های اساسی 
خریداری شــده است. آل اســحاق تصریح کرد: در واقع این گشایش ارزی 
می تواند به ثبات بازار ارز و همچنین کالا های اساسی کمک قابل توجهی کند.

سید عباس عراقچی معاون پیشین وزارت خارجه و مذاکره کننده ارشد 
کشورمان در پرونده هسته ای ادعای مطرح شده از سوی علیرضا بیرانوند را 
کذب دانست. وی گفت در این سال ها به اینکه خدمت کنم و تهمت های ناروا 
بشنوم عادت کرده ام. آقای بیرانوند دروازه بان محبوب تیم ملی و تیم پرسپولیس 
اســت و ناکامی در یک دوره زمانی، یا در یک تیم خارجی، از ارزش های او 
کم نمی کند. به احترام تمامی هواداران فوتبال، و به پاس قهرمانی های بیرانوند 
در سنگربانی تیم ملی، به این ادعای کذب پاسخ نمی دهم و قصد شکایت از 
ایشان ندارم. عراقچی همچنین اظهار امیدواری کرد که آقایان فردوسی پور و 
بیرانوند خود این خطا را اصلاح کنند. در بخشی از جدیدترین گفت و گوی 
عادل فردوسی پور در فوتبال ۳۶۰ با سه بازیکن پرسپولیس، علیرضا بیرانوند 
با اشاره به داستان ترانسفر ناموفقش به باشگاه بلژیکی و چند ماهی که به دلیل 
عدم صدور ویزای بلژیک در تهران سرگردان بود، تلویحا عراقچی و سلطانی 

فر وزیر سابق ورزش را به دلالی در ورزش متهم کرد.

هنگامه قاضیانی بازیگر سینما، تئاتر و تلویزیون با انتشار پستی در صفحه 
شخصی خود در اینستاگرام برای همیشه از دنیای بازیگری خداحافظی کرد.
هنگامه قاضیانی در طول مدت فعالیت خود در سینما در ۳۰ فیلم سینمایی به 
ایفای نقش پرداخت و توانست در این مدت برنده دو سیمرغ بلورین بهترین 
بازیگر زن از دو دوره جشــنواره فیلم فجر برای فیلم  های »به همین سادگی« 

و »روزهای زندگی« بشود.

نماینــده مجلس مذاکرات محرمانه ایران و امریکا در نیویورک را تایید 
کرد. توانگر در توییتی نوشــت: »با وجود انجام مذاکراتی در نیویورک توافق 
قربب الوقوعی به دلیل کارشــکنی امریکا وجود ندارد. آمریکا در تلاش برای 
امتیازگیری هسته ای از ایران در ازای آزادسازی دارایی های بلوکه شده است 
که این امر خلاف قانون و مغایر منافع ایران اســت.« این نماینده مجلس در 
ادامه نوشته است: »دولت آمریکا همچنین درصدد کشاندن ایران به مذاکرات 
مســتقیم رسمی است.«او نوشته اســت: »دولت امریکا حتی در زمینه مبادله 
زندانیان نیز جدی نبوده و آن را به غنی سازی مرتبط می کند.« توانگر همچنین 
افزوده است که »هدف از فضاسازی های رسانه ای در مقطع فعلی شرطی سازی 
فضای اقتصادی و وارد کردن شوک به بازار است.« پیش از این میدل ایست آی 
از مذاکره مستقیم رابرت مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران با امیرسعید 

ایراونی، سفیر ایران در سازمان ملل، در نیویورک خبر داده بود.

جلســات علنی این هفته مجلس شورای اسلامی در روز های یکشنبه تا 
سه شنبه هفته جاری )۲۱ تا ۲۳ خرداد( برگزار و لایحه تشکیل وزارت بازرگانی 
در صحن مجلس بررســی می شود. مطابق دستور کار هفتگی مجلس، بررسی 
جزئیات طرح کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی در هفته جاری به 
اتمام خواهد رسید و لایحه دو فوریتی تشکیل وزارت بازرگانی نیز مورد بررسی 
قــرار می گیرد. همچنین هفته آینده طــرح اصلاح ماده ۵ قانون بیمه اجتماعی 
کارگران ساختمانی نیز بررسی می شود. دو سوال از وزرا یعنی وزیر ورزش و 

جوانان و میراث فرهنگی و گردشگری نیز در دستور کار مجلس است.

آیت الله جوادی آملی گفت : بر خلاف آنچه ما خیال می کنیم مردم عرفی 
اند، مردم متفکر و فقهی هستند! لذا اگر مردم ببینند در یک فضای زنده نفس 
می کشند که در آنجا نه اختلاسی هست، نه نجومی، نه گرانی و نه تبعیض، به 
قانون احترام می گذارند، به فکر دیگران احترام می گذارند، هر چند شاید خود 

آن عقیده را قبول نداشته باشند!

سیاسی

 

گروه سیاســی -  برنامه هفتم توسعه کشور 
به ویژه در حوزه مسائل اجتماعی و روابط کار دچار 
مسائلی در مواد ۱۵.۱۶، ۱۷ و ۱۸ و همچنین مواد ۶۶ 
و ۶۷ در حوزه بازنشســتگی است که تاکنون انتقاد 
بسیاری از کارشناسان و حتی نمایندگان مجلس را 

برانگیخته است.
پیش نویس برنامه هفتم توسعه کشور که اخیرا 
توسط هیات وزیران به تصویب رسیده است، در این 
روزها باید با حضور رئیس جمهور در صحن مجلس 
به نمایندگان خانه ملت برای بحث و بررسی سپرده 
شود. در این میان برنامه هفتم توسعه کشور به ویژه 
در حوزه مسائل اجتماعی و روابط کار دچار مسائلی 
در مواد ۱۵.۱۶، ۱۷ و ۱۸ و همچنین مواد ۶۶ و ۶۷ در 
حوزه بازنشستگی است که تاکنون انتقاد بسیاری از 
کارشناسان را برانگیخته است. از آنجا که در مجلس 
کمیسیون های تخصصی پیرامون هر بخش از برنامه 
توســعه )مانند برنامه بودجه سالانه دولت( بحث و 
بررسی انجام می دهند، لذا در این حوزه نیز کمیسیون 
اجتماعی مجلس مکلف به بررسی بندهای مربوط 
به تامین اجتماعی، بازنشستگی و روابط کار و امور 
اجتماعی اســت. به همین جهــت دیدگاه اعضای 
کمیســیون اجتماعی در حوزه بررســی این قانون 
اهمیت ویــژه ای دارد. بحث ها در مجلس پیرامون 
پیش نویس دولت هنوز گویا چندان گرم نشده است 
چراکه رحمت الله نوروزی )نایب رئیس فراکسیون 
کارگری مجلس( با اشاره به اینکه هنوز پیش نویس 
برنامه هفتم توسعه وارد بحث کمیسیون اجتماعی 
مجلس نشده است، گفت: ما هنوز نمی توانیم درباره 
بسیاری از مواد برنامه صحبت کنیم زیرا قبل از اینکه 
در کمیسیو ن های تخصصی متن برنامه بررسی شود، 
برنامه باید در فراکســیون ها و از جمله فراکسیون 
کارگری مجلس مورد بررســی قرار گرفته و درباره 
پیشنهادات و نظرات آن رای گیری شود.حسن لطفی 
)سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس( نیز با اشاره 
به مشاهدات اولیه کمیسیون اجتماعی از این برنامه 
گفت: بنده بسیار شــفاف عرض می کنیم که واقعا 
برای من سوال اســت که کدام کارشناس مواردی 
مثل ماده مربوط به طرح استاد-شــاگردی را در این 
برنامه تدوین کرده اســت؟ بحث مدت زمان ســه 
سال کار با یک ســوم حقوق که مطرح شده بسیار 
عجیب اســت. وی افزود: کارآموزی یک محدوده 
سنی دارد. سطح مربوط به یادگیری به ازای افزایش 
ســن افراد پایین می آید. ما در گذشته بحث استاد و 
شــاگردی را داشتیم. مثلا در گذشته عرف اجتماع 
سنتی ایران این بود که فردی که بعد از کلاس پنجم 
یا ششم دبســتان نمی خواست که تحصیل را ادامه 
دهد، به هر دلیلی در یک واحد اقتصادی یا تولیدی 
و خدماتی کوچک یا متوسط به عنوان شاگرد جذب 
می شد. مدت زمان فعالیت وی از نظر سنی به عنوان 
شاگرد مشخص بود و وقتی برای خدمت سربازی 

اعزام می شــد، پس از بازگشت خود در قامت یک 
استادکار فعالیت اقتصادی انجام می داد. لطفی اضافه 
کــرد: افراد در نظام استاد-شــاگردی قدیم در یک 
رابطه مشــخص با محدوده سنی وارد می شدند، اما 
در برنامه توســعه جدید دولت هیچ محدوده سنی 
آورده نشده اســت. با این اقدام عملا بابی باز شده 
است که خون کارگران کشور در جامعه مکیده شود. 
من واقعا به فردی که با این نگاه؛ برنامه و این بندها را 
نوشته است، نفرین می فرستم. سخنگوی کمیسیون 
اجتماعــی مجلس تاکید کرد: مجلس قطعا با چنین 
برنامه ای موافقت نخواهد داشت و بنده و کمیسیون 
اجتماعی قطعا یکی از مهمترین مخالفان آن هستیم. 
نمایندگان محکم در برابر این نگاه خواهند ایســتاد 
چراکه سیستم استاد-شــاگردی قدیم یک ارزش 
ســنتی در جامعه ما بود که با این برنامه عمیقا مورد 
تحریف توسط کارشناسان قرار گرفته و از بین رفته 
اســت. مگر می شود با دوره آموزش چندساله برای 
یک کار مشخص بدون محدوده سنی صحبت کرد 
و مثلا یک کارگر چهل ساله که تازه وارد یک صنعت 
جدید شده را سال ها با حقوق نصف یا یک سوم به 
کار گماشــت؟  نماینده مردم رزن با اشاره به ضعف 
کارشناسی و ضعف بازرسی روی واحدها و آسیب زا 
بــودن این روند در صورت تصویب، تصریح کرد: 
این طرح اصلا مورد استقبال بازار کار قرار نخواهد 
گرفت و افراد جامعه را بیکارتر و کارگاه ها را بیش از 
پیش خالی از کارگر خواهد کرد. با بضاعت نظارتی 
و اجرایی فعلی هم اکنون نیز وزارت کار طبقه بندی 
مشاغل را در اکثر کارگاه ها ندارد؛ چه برسد به اینکه 
بخواهند روی این مسئله نظارت کنند که کدام کارگر 
پس از چند سال کار یا با چه سطحی از توانایی شاگرد 
است یا نیست؟ آیا این باب استثمار بسیاری از افراد 
به اسم شاگردی را باز نمی کند؟  نوشته شدن چنین 
برنامه ای و فردی که چنین برنامه ای نوشــته است، 
بــه جامعه کارگری خیانت کرده اســت. همچنین 
کیومرث سرمدی واله )عضو هیات رئیسه کمیسیون 
اجتماعی مجلس( با اشاره به اینکه هنوز هیچ خبری 
درباره اینکه رئیس جمهور چه روزی قرار اســت 
برنامه هفتم توسعه را به مجلس بیاورد، منتشر نشده 
است، گفت: مباحثی که در برنامه هفتم توسعه مطرح 
است، هرکدام به کمیسیون تخصصی خودش ارجاع 
می شــود. طبیعتا بخشی که مربوط به بحث مسائل 
اجتماعی مثل روابط کار و بازنشستگی مطرح است، 
به کمیسیون اجتماعی خواهد آمد. باتوجه به اینکه 
هنوز سند نهایی دولت به کمیسیون اجتماعی ارسال 
نشده و روی آن بحثی صورت نگرفته، پس نمی توان 
درباره نتیجه پیشنهادات مجلس در زمینه این برنامه 
اظهارنظر نهایی کرد. اما می توان به طور کلی گفت 
که مجلس باتوجه به دید مردم محور و عنایت داشتن 
به منافع عموم مردم نسبت به برنامه موضع خواهد 
گرفت.  ســرمدی واله با اشــاره به بحث مربوط به 

سن بازنشستگی در پیش نویس دولت از برنامه هفتم 
توسعه، اظهار کرد: نظر شخصی من این است که به 
هرحال افزایش سنوات بازنشستگی به صلاح افراد 
ذی نفع صندوق های بازنشســتگی نیست. هرچند 
کارشناسان دیگر نظرات خودشان را مطرح می کنند 
و شــاید از نظر خودشان منطقی باشد. وی با اشاره 
بــه اینکه بندهای ۱۵ تا ۱۸ برنامه توســعه هفتم که 
در حوزه روابط کار اســت، هنوز مورد بررسی قرار 
نگرفته است، گفت: در بحث سنوات بازنشستگی 
ما تمرکز بیشتری در کمیسیون اجتماعی نسبت به 
سایر موارد و مسائل خواهیم داشت و احتمالا بحث 
مفصلی در کمیســیون اجتماعی روی آن درخواهد 
گرفت. شاید برای کسانی که تازه وارد سیستم حق 
بیمه پردازی شــده باشــند، بحث قانون پیشنهادی 
بازنشستگی پیشنهاد شــده در زمینه بازنشستگی 
چندان بار منفی نداشــته باشد، اما استدلال هایی که 
در زمینه نجات صندوق های بازنشستگی با افزایش 
زمان کار افراد و طولانی کردن زمان حق بیمه پردازی 
مطرح می شــود، اغلب سست هستند. عضو هیات 
رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس تاکید کرد: درست 
است که صندوق های بازنشستگی با کسری فراوان 
اوضاع خوبی ندارند، اما این درســت نیست که این 
بحران را بخواهیم با افزایش ســن بازنشســتگی و 
فشــار به کارمندان و کارگران شاغل جبران کنیم و 
با این روش؛ دردهای اصلی این صندوق ها نیز رفع 
نخواهد شد. ما باید به سمت راه های کارآمد دیگری 
مثل کاهش هزینه های صندوق ها و مدیریت تعهدات 
آن ها، ســرمایه گذاری بهتر و بیشتر در شرکت های 
تابعه صندوق ها، مبارزه با فساد در شرکت های تابعه 
و رفع مشکل حقوق های نجومی هیات های مدیره 
و مدیران این شــرکت ها و همچنین تغییر در مبالغ 
پرداختی به صندوق های بازنشستگی برویم و اینها 
همه و همه از راهکارهای اساسی نجات صندوق ها 
هســتند.جز موارد مطرح شده؛ برنامه توسعه موارد 
بحث برانگیز دیگری نیز در حوزه روابط کار دارد که 
انتقادات زیادی را ایجاد کرده است؛ از جمله بحث 
ماده هفدهم پیش نویس برنامه هفتم توسعه که در آن 
از انتقال وظیفه اخذ حق بیمه واحدها و کارگاه ها به 
وزارت اقتصاد و دارایی گفته شده است که با انتقاد 
متخصصان حرفه ای حوزه بیمه مواجه شده است. 
در این رابطه عباس اورنگ، کارشناس سازمان تامین 
اجتماعی گفته است: "در برخی کشورها سازمان های 
امور مالیاتی حق بیمه دریافت می کنند و برای سازمان 
تامین اجتماعی نیز حق بیمه دریافت می کنند اما آن 
ســازمان تامین اجتماعی با سازمان تامین اجتماعیِ 
مــا در ایران فرق دارد. آن ســازمان تامین اجتماعی 
در کشــورهایی مثل انگلستان و آمریکا وظیفه دارد 
مســتمری پایه را برای تمام افراد جامعه تامین کند 
و از این حق بیمه ای که یک مالیات اجتماعی ست، 

مستمری پایه پرداخت می شود."

انتقاد اعضای کمیسیون اجتماعی مجلس به برنامه هفتم توسعه؛

نمایندگان با مواد ضد کارگری برنامه مخالفت می کنند

سعیدی نماینده چابهار در مجلس شورای اسلامی:

پیش بینی برنامه هفتم تناسبی با واقعیت های موجود 
اقتصادی و عزم دولت ندارد

ســرویس سیاسی- معین الدین سعیدی درباره 
برنامه توسعه هفتم و انتقاداتی که نسبت به این برنامه 
وجود دارد، گفت: فــارغ از این که قانون برنامه هفتم 
توسعه به چه شکلی نوشته شده است باید آسیب شناسی 
از قوانین فرا دستی قبلی هم در خصوص این که میزان 

تحقق شان به چه شکلی بوده داشته باشیم.
نماینده چابهار در مجلس شورای اسلامی یادآور 
شد: متاسفانه اگر قانون برنامه ششم را هم بر مبنای کار 
کارشناسی بخواهیم بررسی کنیم که چه میزان اجرایی 
شــده است، می توان گفت شاید ۲۵ درصد هم بیشتر 
اجرایی نشده است و اینجا باید روی دلیل این موضوع 
کندو کاو اتفاق بیفتد.  وی خاطرنشــان کرد: متاسفانه 
بســیاری از اوقات قوانین فرادستی به نوعی آرزوهای 
دست نیافتنی مسئولان اجرایی هستند که خیلی جامه 
عمل نمی پوشند؛ چراکه بر اساس واقعیت های اقتصادی 
و ظرفیت های موجود تعریف نمی شوند و اپتومتریک 
دیده می شــوند. این نماینده مجلس شورای اسلامی  
ادامه داد: متاســفانه در قانون برنامه هفتم علاوه بر آن 
نگاه ایده آل گرایانه و بعضا شعاری، شاهد هستیم که به 
بعضی از موضوعات کم توجهی شده و مغفول مانده اند؛ 

مثلا در حوزه ورزش خیلی پیش بینی های لازم انجام 
نشده اســت. در حوزه گردشگری و میراث فرهنگی 
هم همین طور، این ها می تواند جزو چالش های قانون 
برنامه هفتم باشــد. نماینده چابهار در مجلس شورای 
اسلامی درخصوص این که در برنامه هفتم توسعه »رشد 
اقتصادی ۸ درصدی«، »رشد اشتغال ۹/۳ درصدی« و 
رســیدن به »تورم ۵/۹ درصدی« دیده شده، آیا باتوجه 
عوامل داخلی و خارجی و سیاست های موجود دولت 
می تواند چنین چیزی را محقق کند، عنوان کرد: معتقدم 
جدا از شرایط بین المللی و نوع روابط مان با کشورهای 
دیگر متاسفانه یکسری سوءمدیریت و ناهماهنگی در 
تیم اقتصادی دولت وجود دارد که اجازه تحقق چنین 
موضوعاتی را نمی دهد و بیشتر آمال و آروزی مدیران 

هستند تا اینکه شود در عمل روی آن ها کار کرد.
وی خاطرنشــان کــرد: مثلا رشــد اقتصادی ۸ 
درصدی، باتوجه به ســهم بسیار ســرمایه گذاری در 
کشــور اتفاق می افتد در حالی که در حال حاضر شاید 
رشد واقعی مان حتی ۳ درصد هم نباشد. البته دولت در 
برخی از حوزه ها کارهای مثبتی انجام داده است، مثلا 
در بحث اشــتغال ما شاهد تلاش های جدی از سوی 

دولت هستیم که بتواند برمنبای چشم انداز خودش کار 
کند اما رشد اقتصادی تابع پارامترهایی است که فعلا از 
سوی دولت هیچ عزم جدی برای اجرایی شدنش دیده 
نمی شــود و به نظر من این موضوع هم یک مقداری 

ایده آل گرایانه دیده شده است.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی افزود: در 
کنــار آن بحث تورم را داریم کــه در بحث کالاهای 
اساســی بعضاً شاهد تورم بالای ۶۵ درصد هستیم در 
چنین شــرایطی آن هم در سالی که مزین به نام »مهار 
تورم«اســت، طبعاً پیش بینی برنامه هفتم تناســبی با 

واقعیت های موجود اقتصادی و عزم دولت، ندارد.
وی یادآور شد: به طور مثال مرغ  پیدا نمی شود و 
یا اگر هم باشد با قیمت بسیار بسیار گرانی پیدا می شود. 
من خودم چند روز پیش هرچه گشــتم نتوانستم مرغ 
پیدا کنم، عملًا مرغ در چنین شــرایطی دارد از ســفره 
مردم می رود.ســعیدی با بیــان این که باید تمام توجه 
مســئولین اقتصادی، بحث مهار تورم و در اختیار قرار 
دادن کالاهای اساسی در دست مردم باشد که متاسفانه 
عمــلا چنین چیزی دیده نمی شــود، گفت: در چنین 
شرایطی که باید اولویت همه ما مسائل معیشتی مردم 
باشد، مشاهده می کنیم مواردی مطرح می شود که سوال 
پیش می آید آیا این ها اولویت اول ماســت؟ که از نظر 
من نیســتند. مثلا لایحه عفاف و حجابی و نظایر آن که 
عموما مطرح می شــود؛ می شنویم یک مدیر اجرایی 
عنوان می کند ما تــرک فعل ها را در موضوع حجاب 
تحمل نمی کنیم، کاش این ترک فعل ها در حوزه تورم 
لجام گسیخته و ترک فعل هایی که منجر به پدیده های 
زباله گردی و نظایر آن می شود هم تحمل نمی شد. کاش 
ترک فعل ها و فجایعی که در حوزه بهداشت و درمان در 

مناطق محروم رخ می دهد هم تحمل نمی شد.
وی تاکیــد کرد: در مجمــوع من معتقدم فارغ از 
نکات مثبت و منفی، لایحه برنامه هفتم توسعه باید به 
مجلس ارائه شــود و باید یک آسیب شناسی از قوانین 
قبلی داشــته باشــیم و در مرحله دوم به نظرم من باید 
بازتعریفی از اولویت های مردم و کشور داشته باشیم و 
متناسب با آن الوویت ها برنامه ریزی کنیم.  سعیدی در 
خصــوص ایراداتی که از برنامه هفتم در بحث حقوق 
کارگران گرفته می شــود، اظهار داشت: در خصوص 
بحث های کارگر و کارفرما بحث جدی وارد اســت 
اما معتقدم دولت در این زمینه تلاش خودش را انجام 

می دهد .

نماینده چابهار در مجلس شورای اسلامی گفت: متاسفانه بسیاری از اوقات قوانین فرادستی به نوعی آرزوهای دست نیافتنی مسئولان اجرایی هستند 
که خیلی جامه عمل نمی پوشند؛ چراکه بر اساس واقعیت های اقتصادی و ظرفیت های موجود تعریف نمی شوند و اپتومتریک دیده می شوند.

در مجمــوع مــن معتقدم فــارغ از نــکات مثبت و منفــی، لایحــه برنامه هفتم 
توســعه باید به مجلس ارائه شــود و باید یک آسیب شناســی از قوانین قبلی 
داشــته باشــیم و در مرحله دوم به نظرم من باید بازتعریفــی از اولویت های 
مردم و کشــور داشته باشــیم و متناســب با آن الوویت ها برنامه ریزی کنیم. 

سرویس سیاسی- وزیــر دولت 
ســیزدهم گفت: بعضی هــا آدم های 
خوبی هستند، ســواد خوبی دارند اما 
زبان شــان، زبان ۴۰ سال پیش است؛ 
وقتی شــما زبانت برای ۴۰ سال پیش 
اســت رهبری ســریعاً به شــما آدم 
محترم می گویند با زبان ۴۰سال پیش 
نمی توانیــد با مردم صحبت کنید، اگر 
نمی توانیــد، بروید مترجــم بگیرید.

عزت الله ضرغامی با اشاره به فرمایشات 
رهبری در ۱۴ خردادماه گفت: رهبری 
در فرمایشات شان در ۱۴ خرداد تاکید 
کردند در دورانی که عصر هوش مصنوعی، عصر کوانتوم و پیشرفت های فوق العاده 
سطح بالای علمی است، با زبان ۴۰ سال پیش نمی توان با مردم صحبت کرد.وزیر 
میراث فرهنگی و گردشگری با بیان این که من نمی بینم کسی این فرمایش رهبری را 
تبیین کند، عنوان کرد: ما کار زیاد داریم اما بعضی اوقات نگاه می کنیم و می بینیم این 
فرمایشات رهبری روی زمین می ماند. بعضی ها آدم های خوبی هستند، سواد خوبی 
دارند اما زبان شان، زبان ۴۰ سال پیش است؛ وقتی شما زبانت برای ۴۰ سال پیش 
است، رهبری صریحاً به شما آدم محترم می گویند با زبان ۴۰ سال پیش نمی توانید 
با مردم صحبت کنید، اگر نمی توانید، بروید مترجم بگیرید، اگر مترجم نمی گیرید، 
کسانی که بلد هستند و دارند با این زبان با جوانان صحبت می کنند را اگر تشویق 
نمی کنید، حداقل  متعرض آن ها نشوید.وی خاطرنشان کرد: بر اساس فرمایشات 
رهبری که نباید با زبان ۴۰ سال پیش حرف زد و باید به زبان روز با جوانان صحبت 
کرد و لسان قوم به تعبیر ایشان داشت امروز یک عده که به این فرمایشات عمل کنند، 
متهم هستند و متاسفانه بعضی افراد آنها را مورد هجمه قرار می دهند که چرا شما 
این کار را می کنید.ضرغامی تاکید کرد: یک روزی ما باید در کشورمان این مسئله را 
حل کنیم، یعنی فرمایشات صریح رهبرمان که جزو محکمات است و با صراحت 
در آن جلســه تاریخی بیان کردند. اهل رسانه و نظر بیایند توضیح دهند فرمایش 
رهبری چه مصادیقی می تواند داشته باشد هرکسی به نوبه خودش شخصیت های 
فرهنگی و نخبگان جامعه باید سهم و نقشی در تحقق فرمایش رهبری داشته باشند.

سرویس سیاسی- نماینده مردم 
تبریز در مجلس به خبر ممنوعیت اش 
از نطق میان دستور که در صحن علنی 

امروز مطرح شد، واکنش نشان داد.
احمد علیرضابیگی نماینده مردم 
تبریز در مجلس شــورای اسلامی  در 
خصــوص طرح مســاله »ممنوعیت 
نطق« برای وی از سوی هیات نظارت 
بر رفتار نمایندگان، گفت: این مســاله 
خلاف قانون است، در حوزه اختیارات 
هیات نظارت بر رفتــار نمایندگان و 
حتی هیات رئیسه مجلس یک چنین 
اختیاری منظور نشده است و این تحدید حقوق ملت است.این مساله یک بدعت 
است که آقای قالیباف دارد در مجلس این را اعمال و اجرا می کند و این ممکن است 
برای تک تک نمایندگان رخ دهد؛ لذا انتظار این است که نمایندگان مردم در مقابل 
این اتفاق بایستند.علیرضابیگی با اشاره به جایگاه قانونی نماینده مجلس، تصریح 
کرد: یک نماینده از جانب ملت تکلیف بر عهده اش است و آن کاری که من انجام 
دادم، کمترین کاری اســت که یک نماینده می تواند در دفاع از حقوق ملت انجام 
داده باشد و بسیار محل تاسف است که آقای قالیباف به منظور جلوگیری از آشکار 
شدن حقیقت که دیگر همه مردم در جریان این موضوع هستند، مرتکب چنین فعلی 
شده که حتما باید در پیشگاه تاریخ پاسخ بدهد؛ هم مجلس و هم آقای قالیباف باید 
در مقابل تاریخ پاسخگو باشند.نماینده مردم تبریز در پاسخ به این سوال که »وقتی 
موضوع در رسانه ها مطرح شده و عموم مردم از آن اطلاع دارند چه تفاوتی در طرح 
آن از تریبون صحن وجود دارد که مانع شده اند؟«، گفت: خب، ثبت این مساله در 
مذاکرات مجلس موضوع مهمی است، یعنی آن چیزی که شما الان بیان می کنید در 
مذاکرات مجلس ثبت می شود و در تاریخ می ماند و هیات رئیسه نمی خواهد چنین 
اتفاقی رقم بخورد و مانع طرح این موضوع می شود.بعد طرح مطالبه اصلی از سوی 
نمایندگانی که چنین مساله ای برای آن ها پیش نیامده هم مطرح است که عملا اعتبار 
و حیثیت آن ها هم با مخاطره مواجه شده و باید حقیقت به روشنی به اطلاع مردم 
برسد.در جریان جلسه علنی مجلس محمدرضا صباغیان بافقی طی تذکری شفاهی 
خطاب به رئیس مجلس گفت: با آقای علیرضا بیگی صحبت می کردم ایشان گفتند 
که مدتی اســت از نطق ۷ دقیقه ای محروم شــده است این شأن نمایندگی نیست، 
شاید فردا نوبت ما باشد. از ریاست مجلس شورای اسلامی انتظار می رود تا اجازه 
ندهند حقوق نمایندگان ضایع شود. محمدباقر قالیباف در پاسخ به تذکر صباغیان 
بیان کرد: هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان نامه ای را به هیات رئیســه نوشته و در 
آنجا بحثی داشته و بر این اساس است؛ یعنی ما در هیأت رئیسه تصمیم نگرفته ایم.

ســرویس سیاسی- دبیر ستاد انتخابات کشور با اشاره به آغاز مهلت قانونی 
برای اعلام اســتعفای داوطلبین مشمول ماده ۲۹ قانون انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، گفت: این بازه زمانی قابل تمدید نخواهد بود. محسن اسلامی با بیان این که 
»طبق قانون انتخابات مجلس، بازه زمانی ۱۹ تا ۲۵ خرداد برای استعفای داوطلبان 
انتخابات مجلس دوازدهم )که در روز ۱۱ اسفند ۱۴۰۲ برگزار می شود(تعیین شده 
است«، اظهار کرد: بند الف و ب ماده ۲۹ قانون انتخابات مجلس، اشخاص و مقاماتی 
که باید به واسطه حضور در انتخابات باید از مشاغل خود استعفا دهند را مشخص 
کرده است.وی ادامه داد: قانون انتخابات، ما را موظف کرده است که حداقل ۷ ماه 
قبل از ثبت نام از داوطلبین انتخابات، بازه زمانی استعفای مشمولان ماده ۲۹ قانون 
انتخابات را اعلام کند و ستاد انتخابات کشور هم این موضوع را از طریق رسانه ها 
اطلاع رسانی کرده است. بر این اساس زمان اعلام استعفا شروع شده و این بازه زمانی 
هم قابل تمدید نیست.دبیرستاد انتخابات کشور خاطرنشان کرد: ما در ستاد انتخابات 
کشور برای اولین بار در طول برگزاری انتخابات ها، جلسه ای مشترک با شورای 
نگهبان و سازمان امور استخدامی برگزار کردیم تا ابهام کسانی که قصد حضور در 
انتخابات را دارند را  برطرف کنیم زیرا برخی اشخاص نمی دانند که پستی که دارند 
شامل ماده ۲۹ قانون انتخابات می شود یا خیر و برای استعفا دادن ابهام دارند. ما در 
این جلسه موارد مطرح شده را بررسی کرده و به اشخاص پاسخ دادیم و ابهام آن 
ها را برطرف کردیم و در ادامه هم چنین جلسه ای برگزار خواهیم کرد و اگر شغل 
همطرازی وجود داشته باشد به اطلاع اشخاص می رسانیم.اسلامی همچنین با اشاره 
به مراحل بررسی قانون جدید انتخابات مجلس در شورای نگهبان، گفت: چنانچه 
قانون جدید تصویب و برای اجرا ابلاغ شود، باید شرایط پیش ثبت نام را طراحی 
کنیم. یکی از نوآوری های قانون جدید انتخابات این است که داوطلبین انتخابات 
قبل از ثبت نام اصلی باید پیش ثبت نام از طریق سامانه ای که وزارت کشور طراحی 
و معرفی می کند، انجام دهند. امیدوارم قانون جدید زودتر نهایی و ابلاغ شــود تا 

زمان را از دست ندهیم.

وزیر دولت سیزدهم  :

کسانی که نمی توانند با زبان روز با 
مردم صحبت کنند، مترجم بگیرند

علیرضابیگی نماینده مجلس:

قالیباف و مجلس باید در مقابل تاریخ 
پاسخگو باشند

دبیر ستاد انتخابات کشور:

مهلت قانونی برای استعفای داوطلبین 
انتخابات مجلس تمدید نمی شود
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